
Noter til KEF-udvalgs foretræde 29/8: 
 

Intro (Nina):  

Tak for foretræde og tak for at afholde det i denne uformelle form. 

Jens, Bjørk og Nina repræsenterer 3 fjernvarmeselskaber med forskelligt ejerskab. Forbrugerejet, 

privat og kommunalt. Vi er her for at bede om en slutdato for gasfyr til individuel opvarmning (klar 

besked). 

Vi - og rigtig mange af vores kollegaer i branchen - arbejder på højtryk med fjernvarmeudrulningen 

i mange forskellige byer – vi arbejder på Sjælland, både nord, syd og vest. Det er blandt andet 

foranlediget af jeres klimaambitioner, som har ledt til kommunale varmeplaner (2022), og 

projektforslag (2023) for konvertering af områder fra gas til fjernvarme. Det er NU det sker. Toget 

kører. Hvis ikke der kommer fjernvarme nu, så vil mange investere i en individuel varmepumpe. Og 

så vil det blive langt sværere/umuligt at udrulle fjernvarme i fremtiden. 

Uanset vores forskellige ejerformer deler vi langt de fleste udfordringer i hverdagen. Vi er her i 

dag for at give jer et indblik i vores helt konkrete fjernvarme udrulningsprojekter. For lige nu, 

mens vi taler, er der stor usikkerhed om, hvorvidt naturgas skal bibeholdes i privat 

boligopvarmning. Usikkerheden har spredt sig ud til borgerne.  

Det er gået fra ”ja, ja. Politikerne har ambitioner, men mener de det virkelig? Vi kan jo bare købe 

nyt naturgasfyr” til - efter NEKST i foråret 2024 åbnede for at visse områder kan beholde gas - : ”se 

bare vi kan alligevel beholde vores gasfyr. For det er sikkert her - i MIN by, at biogassen skal bruges. 

Og det virker jo fint endnu. Whats the rush?”  

Jeg tror ikke på at de politiske klimaambitioner afhænger af gasprisen. Men det har vi brug for at 

I viser NU. Og at I viser det tydeligt. For usikkerheden truer pt. de projekter som I selv har været 

med til at sætte i gang. Projekter med god økonomi for både samfund, selskab og borgere.  

Det vil vi gerne give jer nogen konkrete eksempler på. 
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Stevns case (Nina): Nina Holmboe, Projektchef i KLAR Forsyning.  

Kender I Store Heddinge på Stevns? Det er Stevns Kommunes største by. En typisk dansk 

mellemstor stationsby på størrelse med Nexø på Bornholm, 3.600 indbyggere, gågaden ”Algade”, 

butikker, lejligheder, Nytorv – hvor man kan få en hotdog, en dejlig biograf, skole, sportshal. Det er 

en oplagt by til kollektiv forsyning . 

Min rolle er at facilitere at der kan komme fjernvarme på Stevns. Sammen med Dragør de eneste 

kommuner hvor der aldrig har været fjernvarme - eller et fjernvarmeselskab - før. Men KUN hvis 

borgerne og politikerne vil. Og det vil de. Mange kan godt se at fjernvarme er fremtidens 

varmeforsyning. Også fordi fjernvarmesystemer kan yde en buffer/ fleksibilitet som elsystemet får 

mere og mere brug for.  

Over 60% af varmegrundlaget har vist interesse for fjernvarmen. Og det har de gjort selvom de (og 

vi) ikke kender prisen for fjernvarmen endnu. Fordi vi skal bygge alt fra en start, nu (og med det 

marked vi har pt) – så forventer jeg ikke at vi får en meget lav fjernvarmepris. Det har vi været 

åbne omkring. Så det ved borgerne. 

Vi har haft dialog med over 1.000 borgere på Stevns. Og de vil have fjernvarme, fordi det er nemt 

(høj service) og infrastrukturudbygning gør byerne attraktive at bo og leve i. Det er faktisk en 

væsentlig driver. Der er et stærkt fællesskab på Stevns og folk i byerne gør meget for at værne om 

livet og udviklingen i deres by. Det handler om skolen, foreningslivet… og fjernvarmen. 

Prisen er relevant, men det er vigtigst at den er stabil. Og det kræver gode rammer fra jer, kære 

politikere. Så tak for at vi snart kan have en afskrivning af rør, som svarer bedre til den reelle 

levetid. Til gengæld giver prisloftet/pristjekket, som påtænkes indført, i min verden ikke mening. 

At sammenligne fjernvarme og varmepumper udelukkende på pris, er som at sammenligne æbler 

og … pasta. Vi kan blive mætte af det hele, men service og resultat er forskelligt. Fjernvarmen er 

hvile i sig selv, men det er ikke en sovepude. Giv os mulighed for at yde en god service, være 

innovative, gå forrest i den grønne omstilling og få alle med.  

Vi ser at fjernvarmeprojekter falder/droppes på stribe pt. Det gør de især fordi der ikke er 

tilslutning nok til at få økonomien til at hænge sammen.  

Men det kommer ikke til at ske i vores byer. På Stevns, hvor jeg arbejder, VIL de fællesskabet. Til 

december skal vi skrive varmeleveringskontrakter med borgerne. Det glæder jeg mig til. Og jeg har 

stor tiltro til at I nu, efter i dag, selvfølgelig vil sikre de bedste rammer for at der kan komme 

fjernvarme. Og sige klart og tydeligt:  gas skal IKKE skal bruges til individuel rumvarme – heller 

ikke biogas. 

Borgerne har brug for at høre det. Tak 
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